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Zveme Vás
6. – 7. října

Slovácké hody s právem
Sobota 6. října

13 hod. – od kostela odchod pro stárky, 
hraje Staroměstská kapela

15 hod. – u OÚ prodej burčáku
16 hod. – u OÚ hraje CM Mladí Burčáci

17 hod. – u OÚ žádání o právo
19.30 hod. – KD zahájení prodeje vstupenek

20 hod. – KD hodová zábava
Staroměstská kapela a CM Mladí Burčáci
21 hod. – hodové pásmo „Chvála vínu“

Neděle 7. října
10.30 hod. – mše svatá

13 hod. – od kostela vození berana, hraje 
Staroměstská kapela

Neděle 14. října
Senior klub - KD, od 15 hodin

Neděle 21. října
Oslavy založení MŠ a ZŠ

9 – 12 hod. prohlídka budovy základní 
i mateřské školy s prezentací jejich 

historie i současnosti
16 hod. kulturní program v KD

Děti ze základní a mateřské školy, 
Popovjánek, pěvecký sbor Viva la musica

Výstavka prací dětí ZŠ a MŠ
Výstava fotografií

Neděle 28. října
Pěkná dýně v dědině

Nezapomeňte si odložit něco z úrody dýní, 
zapojte celou rodinu a vytvořte dílko, které 

nejpozději v neděli 28. 10. vystavíte před 
váš dům. Hodnotící komise pořádajícího 

Klubu žen váš výtvor jistě objektivně 
vyhodnotí a ty nejoriginálnější nápady 

budou jako vždy odměněny na další akci 
Klubu žen, kterou je Odpoledne pro ženy. 

Sobota 10. listopadu
Setkání důchodců - KD, od 15 hod

Sobota 17. listopadu
Odpoledne pro ženy

Módní přehlídka s možností nákupu 
nejenom předváděných modelů, ale také 
módních doplňků a šperků. Občerstvení 

zajištěno. KD, v 15 hod

Další zasedání zastupitelstva obce 
se koná 29. října 2012 v 19 hodin 

na obecním úřadě

Slovácké hody s právem

Je tu první říjnový víkend a s ním pozvánka na největší kulturní událost v obci, 
která se dotkne téměř všech jejích obyvatel – Slovácké hody s právem. Scénář hodů 
je tradiční a rok od roku se mění jen velmi málo. Proměnnou veličinou bývá počet 
párů hodové chasy, ale také kolísá počet stárků. Naštěstí se pořádajícímu sdružení 
SPOT Slunéčko daří udržet jejich počet minimálně na jednom páru. Letos ovšem, 
tak jako loni by měla být tradice naplněna – to znamená, že v čele hodové chasy 
o 18 párech půjdou mladší i starší stárci. Letos bylo pozměněno také shromažďova-
cí místo chasy před obchůzkou po dědině. V sobotu 6. října se hodová chasa sejde 
u kostela! Ve 13 hodin pod vedením podstárků Lukáše Stojaspala a Nikoly Křapové 
za doprovodu Staroměstské kapely se vydají pro své stárky. Nejprve do dolní části 
obce pro mladšího stárka Jakuba Malinu a s ním pro jeho tanečnici – mladší stárku 
Silvii Dědkovou. Mladší stárci převezmou vedení průvodu až do ulice Díly, kde po-
žádají rodiče staršího stárka, Tomáše Viktory, o povolení jeho čestné hodové funkce. 
Starší stárek pak celý průvod zavede na Klince, kde si vyžádá posledního chybějícího 
člena stárkovské čtveřice, starší stárku Radku Novákovou. V plném počtu se odebe-
rou na obecní úřad, vyžádat si právo pořádat hodovou zábavu. Tam bude už od 15 
hodin připraven pro milovníky burčáku jeho prodej. K dobrému moku a dobré po-
hodě bude od 16hod. vyhrávat CM Mladí Burčáci. Večer jste všichni srdečně zváni 
na hodovou zábavu, která začíná ve 20 hodin. Kulturní dům se bude otvírat v 19.30 
hod., kdy bude zahájen prodej vstupenek s místenkami, který se v předchozích le-
tech osvědčil. Ve 21 hodin Vám chasa za doprovodu CM Mladí Burčáci předvede ho-
dové pásmo, tentokrát s názvem „Chvála vínu“. K tanci Vám bude celý večer vyhrávat 
Staroměstská kapela a Mladí Burčáci. V neděli 7. října se krojovaní zúčastní slavnost-
ní mše svaté, která začíná v 10.30 hodin. Na nedělní obchůzku po dědině se chasa 
vydá za doprovodu Staroměstské kapely ve 13 hodin od kostela!  Přijďte svou účastí 
podpořit nejen pořádající Spoťáky, ale také celou hodovou chasu. Za svou snahu při 
přípravách této krásné akce si to většina z nich zaslouží. Přeji nám všem, aby se akce 
vyvedla a dostavilo se na ni kromě „Slunéčka“ také hřejivé a usměvavé sluníčko. jn

Stárci a hodová chasa Vás srdečně zvou: „Připojte se k průvodu v kroji nebo civilu, přijděte na zábavu, 
prostě - pojďte s námi hodovat! Foto: Z. Bičanová
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Jak to vidí 
Popovjané

Patřím mezi ty čtenáře Popovských listů, 
kteří každé nové číslo místního „občasní-
ku“ přečtou postupně od první do poslední 
věty. Ale abych pravdu řekl, čtu tak trochu 
„napřeskáčku“. Úvodem se nechám infor-
movat o tom, co že se to bude v obci dít 
v čase blízko budoucím. Sloupeček „Zveme 
Vás“ mně napoví, co bych si neměl dát ujít 
na poli kulturního dění v obci. Unaven úva-
hou, kterého umělce v Amfíku Bukovina po-
ctím svou návštěvou, přejdu v Popolistech 
na „Srandohled“. Tam se dozvím, že ani prv-
ní dáma obce to nemá vždycky jednoduché 
s rozhodováním, i když je třeba jen na krát-
ké dovolené. Zpola uklidněn a s pocitem 
labužníka zralých úvah hledám pravidelný 
literární článek Jardy Brabce „Jak to vidím“. 
Žel, ten v letošním červencovém čísle, byl 
poslední. Chápu důvody autora, které ho 
vedly k tomuto rozhodnutí. Nezbývá mi 
tedy, než abych muži, který vším čím byl, 
byl vždycky rád a dělal to naplno, poděko-
val a popřál mu mnoho zdraví, tvořivé síly 
a úspěchů v dalším životě.

PS: A i když teď tu řádí prohibice,
na Tvé zdraví popijeme slivovice.
Není pančovaná, nic se nestane.
Tak to vidí popovičtí občané. J. Kolek

Volby do zastupitelstev krajů
Volby se konají ve dnech: pátek 12. října 2012 od 14.00 hod. do 22.00 hod. a so-

bota 13. října 2012 od 8.00 hod. do 14.00 hod. Místem konání voleb v naší obci je 
jeden volební okrsek se sídlem: Obecní úřad Popovice. 

Kdo může volit?
Právo volit do zastupitelstva kraje má státní občan České republiky, který alespoň 

ve druhý den voleb dosáhl věku nejméně 18 let a je přihlášen k trvalému pobytu 
v obci, která náleží do územního obvodu kraje.

Zásady hlasování 
Každý volič hlasuje osobně. Zastoupení není přípustné. 
Volič po příchodu do volební místnosti prokáže svou totožnost a státní občanství 

České republiky platným občanským průkazem nebo cestovním pasem České re-
publiky. Po učinění záznamu do výpisu ze stálého seznamu obdrží volič od okrskové 
volební komise úřední obálku. Na žádost voliče mu okrsková volební komise vydá 
za chybějící nebo jinak označené hlasovací lístky nové. 

Neprokáže-li volič svou totožnost a státní občanství České republiky, nebude mu 
hlasování umožněno. 

V prostoru určeném pro úpravu hlasovacích lístků nesmí být nikdo přítomen záro-
veň s voličem, a to ani člen okrskové volební komise. S voličem, který nemůže sám 
upravit hlasovací lístek pro tělesnou vadu anebo nemůže číst nebo psát, může být 
v prostoru určeném pro úpravu hlasovacích lístků přítomen jiný volič, nikoliv však člen 
okrskové volební komise, a hlasovací lístek za něho upravit a vložit do úřední obálky. 

Volič může požádat ze závažných, zejména zdravotních, důvodů obecní úřad 
a ve dnech voleb do zastupitelstva kraje okrskovou volební komisi o to, aby mohl hla-
sovat mimo volební místnost, a to pouze v územním obvodu volebního okrsku, pro 
který byla okrsková volební komise zřízena. V takovém případě okrsková volební ko-
mise vyšle k voliči 2 své členy s přenosnou volební schránkou, úřední obálkou a hla-
sovacími lístky. Při hlasování postupují členové okrskové volební komise tak, aby byla 
zachována tajnost hlasování. 

Způsob hlasování 
Po obdržení úřední obálky, popřípadě hlasovacích lístků vstoupí volič do prostoru 

určeného k úpravě hlasovacích lístků. V tomto prostoru vloží do úřední obálky 1 hla-
sovací lístek. Na hlasovacím lístku, který vkládá do úřední obálky, může zakroužková-
ním pořadového čísla nejvýše u 4 kandidátů uvedených na témže hlasovacím lístku 
vyznačit, kterému z kandidátů dává přednost. Jiné písemné úpravy hlasovacího lístku 
nemají na posuzování hlasovacího lístku vliv. 

Volič hlasuje tak, že po opuštění prostoru určeného pro úpravu hlasovacích lístků 
vloží úřední obálku s hlasovacím lístkem před okrskovou volební komisí do voleb-
ní schránky. Za voliče, který není schopen vložit úřední obálku s hlasovacím lístkem 
do volební schránky, může tak učinit jiný volič, nikoliv však člen okrskové volební ko-
mise. 

Voliči, který se neodebral do prostoru určeného pro úpravu hlasovacích lístků, okrs-
ková volební komise hlasování neumožní.

Z jednání zastupitelstva obce
Poslední prázdninové zasedání zastupitelstva obce se uskutečnilo 27. srpna od 19 

hodin na obecním úřadě a zastupitelé na něm přijali usnesení v tomto znění: 
Zastupitelstvo obce Popovice
1. schvaluje program zasedání 
2. určuje zapisovatelem Františka Bajaju, ověřovatelem zápisu Radomíra Malinu 

a Františka Vlka a volí návrhovou komisi ve složení Jana Bárová a Zdeněk Kočíř
3.a) schvaluje zařazení realizace trvalého dopravního značení v obci dle pasportu 

DZ do rozpočtu roku 2013
b) bere na vědomí výsledek výběrového řízení na realizaci projektu Snížení imisní 

zátěže v obci Popovice a schvaluje uzavření smlouvy na dodávku techniky se spo-
lečností ALBERA Morava s. r. o., IČ 26242681, se sídlem Brno, Bednářova 1A, kdy do-
dávka bude po dohodě obou smluvních stran realizována v roce 2013

c) schvaluje na zákl. zák. č. 173/2012 Sb., podání žádosti o navrácení historického 
majetku obce, nemovitostí uvedených na LV č. 55 pro k. ú. Popovice u Uh. Hradiště, 
vlastník Česká republika, právo hospodařit Vojenské lesy a statky ČR, s.p.

d) schvaluje uzavření smlouvy o dílo na realizaci projektu „Nová okna a nové dveře 

Občanské sdružení Diakonie Broumov 
ve spolupráci s Obcí Popovice pořádá  

SBÍRKU
POUŽITÉHO OŠACENÍ 

- Letního a zimního oblečení 
- Lůžkovin, ručníků, utěrek, záclon 
- Látky (minimálně 1m2, prosíme, nedávej-
te nám odřezky a zbytky látek) 
- Domácí potřeby - nádobí bílé i černé, 
skleničky - vše nepoškozené 
- Vatované přikrývky, polštáře a deky 
- Obuv – veškerou nepoškozenou 
- Hračky – nepoškozené a kompletní 
VĚCI, KTERÉ SE NESBÍRAJÍ: 
- ledničky, televize, počítače a jinou elektro-
niku, matrace, koberce – z ekologických dů-
vodů 
- nábytek, jízdní kola a dětské kočárky - ty se 
transportem znehodnotí 
- znečištěný a vlhký textil 
Sbírka se uskuteční: 
pátek 12. října v době od 17 do 19 hodin 
sobota 13. října v době od 9 do 11hodin 
v kulturním domě – bufetu (vchod z hřiště) 
Věci prosíme zabalené do igelitových pyt-
lů či krabic, aby se nepoškodily transpor-
tem.  Děkujeme za Vaši pomoc.
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Srandohled
Vinšuju vám krásný podzim plný ba-

rev aj burčákových chutí. Utěká to, utěká 
a čím je člověk starší, tým to utěká rychlej. 
Že roky přibývajú aj mně, sem poznala 
na vlastní koži, a né enom na ní. Šak víte, 
že už dobrých pár roků tady trápím děcka 
v tem tanečním súboru. A abych jim ne-
dala pokoj ani o prázdninách, tož sem si 
usmyslela, vrátit se k mojéj staréj zálibě. 
Už druhým rokem pořádám - z bráchů, 
kerý je stejně postižený jak já - letní tábor. 
Jezdíme na stejné místo jak před rokama 
– je tam krásně, klid a hlavně levno. Tak 
sme si aj letos užívali týdeň v krásnej pří-
rodě za zpěvu ptáků, bzukotu včel, bučení 
krav a řevu děcek.  Nachystat pro děcka 
zábavu tak, aby sa bavily a hlavně aby si 
nic nepodělaly, néni žádná sranda. Roky 
praxe a odříkání mě daly poznat, že ta-
ková fáborkovaná prokládaná úkolama 
většinu děcek chytne. Téma tábora bylo 
Lovéní bobříků – starším ročníkom urči-
tě nemosím vysvětlovat, že sme se inspi-
rovali naším vzorem Jardú „Jestřábem“ 
Foglarem a jeho Rychlýma šípákama. Tož 
sem si pro děcka nachystala bojovku Hle-
dání bobří hráze. V poledním klidu sem 
vyrazila projít a označit trasu. První půlka 
byla v pohodě, védla místama co děcka 
znaly.  Dál už sem trasu védla  místama, 
keré děcka neznaly, za to já sem byla pře-
svědčená, že za ty roky tam znám každý 
kameň. Jak si sem zapomněla, že za deset 
roků sa nezmění enom člověk, ale aj kraji-
na. Potok sem našla, ten tékl furt stejným 
korytem. První sem dětičkám prošlapala 
cestičku mezi kopřivama. Vyhlédla sem si 
místo, kde postavím bobří hráz a začala 
zháňat „stavební materiál“.  Pár klacíků 
sem našla u potoka, ale chtěla sem neja-
ké pevnější základy. Tož sem sa vydrápala 
do břehu, kerý sa tyčíl nad potokem. „Krú-
ciš, tady by děcka mohli šplhat po laně“, 
napadlo ně, když sem sa za velikého fu-
nění doškrábala až na vrch. Našla sem 
pár větších kusů suchého dřeva a chtěla 
sem sa vrátit. Tož navrch to šlo v poho-
dě, ale co dúle? „No nic, děvčico, opatrně, 
šak si stará tábornica“, pozbuzovala sem 
sa a při třetím opatrném kroku ně ujela 
noha a po prdeli sem sjela až k potoku. 
No, kromě špinavých gatí a pár škrában-
ců ně nic nebylo, tož sem sa oprášila, 
postavila vodní dílo a přemýšlala, kama 
děcka přebrodíja potok. Přeskočit nepů-
jde, na to je moc široký a děcka sa nemo-
žů vymáchat. No nic, udělám jim pohodl-
nů cestičku. Dokmasila sem veliký kameň 
a snažila sem se ho uložit do potoka, tak 
abych si nenabrala do bot, a aby tábor-
níci mohli suchú nohú přejít. Hotovo! Fčíl 
už enom vyznačit cestu do tábora a je to. 
Stúpla sem na kameň, co sem se s ním 
tak nadřela, a už sem věděla, že je zle.
 Pokračování na str. 5

na kulturním domě“ s dodavatelem vybraným účelovou komisí ve složení: František 
Bajaja, Radomír Malina, František Vlk, Dušan Vlčnovský a Petr Šácha na základě vy-
hodnocení nabídek a schvaluje navýšení výdajů rozpočtu obce pro rok 2012 na § 
3319, položka 5171 o 370 tisíc Kč

e) neschvaluje navýšení výdajů rozpočtu obce v roce 2012 v souvislosti s realizací 
projektu „Malovaná mapa obce“ a projedná tuto nabídku při přípravě rozpočtu obce 
na rok 2013

f ) schvaluje návrh změny č. 4 rozpočtu obce pro rok 2012 (viz příloha č. 1)
4.a) schvaluje návrh smlouvy se společností Galileo Corporation s. r. o., IČ 25448714, 

se sídlem Chomutov na zhotovení internetové prezentace obce Popovice, její pro-
vozování a na zhotovení a provoz interaktivní mapy obce, kdy termín realizace toho-
to díla bude po dohodě obou stran v roce 2013

b) schvaluje přijetí nabídky na uzavření smlouvy o pojištění majetku se společnos-
tí Česká podnikatelská pojišťovna, a. s., IČ 639 98 530, se sídlem Praha 8

c) nesouhlasí s nabídkou společností OVB Allfinanz a. s., na zřízení a provozování 
finanční poradny pro občany

d) schvaluje podání žádosti o cenové nabídky na zpracování LHP pro obec Popo-
vice na léta 2014 – 2023, kde realizace tohoto díla bude uskutečněna v roce 2013.

e) schvaluje návrh smlouvy o dílo mezi Obcí Popovice a Ing. Evou Patočkovou, IČ 
68770308, se sídlem Kroměříž, Masarykovo nám. 9, na zpracování žádosti o poskyt-
nutí finanční dotace pro akci „Kanalizační přivaděč Popovice – Vésky“, kdy termín 
realizace tohoto díla bude odvislý od vypsání výzvy uvažovaného dotačního titulu

5.a) neschvaluje žádost o koupi pozemku části parc. č. 1215/1 v k. ú. Popovice 
u Uh. Hradiště a pověřuje starostku obce jednáním s žadatelem p. L. Jeglou, Popovi-
ce čp. 77 o návrhu smlouvy o dlouhodobé výpůjčce uvažované části pozemku

b) schvaluje návrh podoby obecního symbolu variantu č. 7, tak jak byla uvedena 
v anketě uveřejněné v místním zpravodaji (viz příloha č. 2) 

c) schvaluje zadání zpracování studie využitelnosti na objekt bývalé slévárny se 
záměrem vybudování bytů, případně vybudování prostor pro volnočasové aktivity 
dětí a pověřuje Radomíra Malinu zadáním zpracování studie

d) ukládá Dušanu Vlčnovskému zpracování provozního řádu posilovny, jeho pro-
jednání s osobou pověřenou provozem zařízení a schvaluje při opakovaných stíž-
nostech ukončení provozu tohoto zařízení   

6. bere na vědomí termín příštího řádného zasedání zastupitelstva obce, a to 29. 
října 2012

Obec bude mít svůj znak
V minulém čísle našeho zpravodaje byl vložen anketní list, kde jste mohli vyjádřit 

svůj názor na to, jak by měly vypadat obecní symboly Popovic. Nejvíc hlasů v této 
anketě získal návrh označený číslem 5 a číslem 7. Na zasedání zastupitelstva, které se 
uskutečnilo 27. srpna 
2012, bylo rozhodová-
ní o konečné podobě 
znaku jedním z bodů 
jednání. Hlasováním 
zastupitelů v poměru
5 : 1 zvítězil návrh čís-
lo 7. Symboly užité 
v tomto návrhu popo-
vického znaku připomínají někdejší církevní vrchnost (tlapatý kříž, jenž je ve znaku 
velehradského kláštera heroldskou figurou) a vinařskou i mariánskou tradici v obci 
(hrozny, lilie a část růžence). Dominantní modrá barva je nejen opět tradiční barvou 
mariánskou, ale v obecné rovině též barvou vody (zázračný pramen, řeka Olšava, 
rybníky). Nyní je podána žádost na projednání návrhů parlamentním podvýborem 
pro heraldiku a vexilologii v Praze a po jejich schválení teprve můžeme zadat výrobu 
těchto symbolů. Vzhledem ke zdlouhavému schvalovacímu procesu předpokládám, 
že Popovice budou moci svůj obecní znak začít používat nejdříve příští rok. 

Neodpustím si malou poznámku: Ráda bych napsala, že občané Popovic si znak 
obce sami vybrali – je to sice pravdivé tvrzení, ale také je pravdou, že do ankety se 
zapojilo jen zhruba 10 % obyvatel. Přesto jsme jejich názor považovali za rozhodu-
jící. Podle mého mínění je lépe akceptovat 10% obyvatel, které zajímá dění v obci 
a dovedou svůj názor otevřeně říci, než nezájem či šeptandu zbylých 90%. Díky 
všem, kteří se ankety zúčastnili.  jn 
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20 let honebního 
společenstva

Pozvánka na valnou hromadu

Dne 22. 12. 1992 bylo v naší obci za-
loženo honební společenstvo a jeho 
prvním předsedou byl zvolen Fran-
tišek Laga. Vznikla honitba o výměře 
778,5 ha a tato byla pronajata míst-
nímu mysliveckému sdružení Buko-
vina. Na základě ustanovení zákona 
č. 449/2001 Sb. proběhla v roce 2002 
transformace honebního společenstva. 
Přípravný výbor pomocí počítačového 
programu a dat zakoupených od Ka-
tastrálního úřadu provedl podrobnou 
evidenci všech honebních pozemků 
a jejich vlastníků. Na valné hromadě 
dne 22. 11. 2002 byla transformace 
provedena.  Byly přijaty nové stano-
vy, zvolen starosta, nový výbor a byla 
s MS Bukovina uzavřena nová smlou-
va o pronájmu honitby na 10 let. Blíží 
se tedy doba, kdy skončí platnost ná-
jemní smlouvy na pronájem honitby, 
a proto s ohledem na velké množství 
nastalých změn ve vlastnictví pozem-
ků, vzniklých třeba jejich prodejem 
nebo dědictvím, byly v nedávné době 
seznamy honebních pozemků a jejich 
vlastníků aktualizovány. Původní počí-
tačový program již nedokáže pracovat 
se současnou formou dat poskytova-
ných Katastrálním úřadem, a proto byl 
pořízen nový. Data byla aktualizována 
s platností k 1. 6. 2012.

Dne 26. 10. 2012 se v kulturním 
domě uskuteční valná hromada ho-
nebního společenstva  jejíž program 
bude zveřejněn minimálně 15 dní před 
jejím konáním na veřejně přístupných 
místech např. ve vývěsních skříňkách 
OÚ. Hlasovací právo na valné hromadě 
přísluší pouze členům honebního spo-
lečenstva. Člen se může nechat na val-
né hromadě zastoupit jinou osobou, 
která předloží plnou moc s uvedením 
pověření k hlasování. Na rozhodování 
se členové podílejí podle výměry ho-
nebních pozemků, které vlastní a které 
tvoří společenstevní honitbu. Za každý, 
i započatý hektar výměry honebního 
pozemku, který v honitbě vlastní, pří-
sluší členovi 1 hlas. Spolu s programem 
valné hromady budou ve vývěsních 
skříňkách vyvěšeny i aktualizované se-
znamy členů s počtem jejich hlasů. 

Výbor honebního společenstva tímto 
zve všechny členy na valnou hromadu 
a těší se na hojnou účast. Fr. Bajaja

Zahrádkářské okénko aneb Bude se letos pálit?
Bude, ale v pálenici musíme mít dostatek vody na chlazení. Jistě všichni víme, 

že u nás voda chybí v potocích i ve studních. Takže základ pro pálení je dostatek 
vody na chlazení. Při problémech, které jsme před lety řešili s životním prostředím 
ohledně měření 
spotřeby vody, 
jsme uspěli s vý-
počtem vysoké 
školy z Brna, kte-
rý uvádí spotře-
bu cca 88 l vody 
na vyrobení 1 
litru absolutního 
alkoholu - tedy 
etanolu.

V souvislosti 
se současným 
problémem s je-
dovatým meta-
nolem, se pro 
pěstitelské pále-
nice aspoň zatím nic nemění (stav k 19. září 2012). Kvalita vypálené pálenky je dána 
parametry zařízení pálenic, které také hlídá Celní úřad. Vzhledem k letošní úrodě 
zvlášť modrého ovoce očekáváme slabou sezonu. Zápis termínů na pálení kvasů se 
uskutečnil v pohostinství U Stašků v pátek 28. září 2012. S pálením kvasů by se mělo 
pak začít od 1. 11. 2012. Pokud někdo ze zájemců o pálení zápis „prošvihl“, má mož-
nost se informovat o volných termínech u p. Ant. Bureše na tel: 776 764 240 nebo 
774 857 341. Případně přímo v pálenici, telefon 572 574 129. Když jsem u toho pá-
lení – opravdu si nezapomeňte sebou do pálenice vzít kromě peněz i občanský 
průkaz pro uvedení rodného čísla na objednávku pálení. A taky si na ní přečtěte, 
že jedna domácnost a rodné číslo si může vypálit za rok (od 1. 7. do 30. 6.) max. 
30 litrů absolutního alkoholu, to je 60 litrů 50% pálenky – sčítá se pálení ve všech 
pálenicích v Česku! Vloni celníci opět zjistili špatná rodná čísla i neexistující oso-

by podle rodných 
čísel a byly z toho 
problémy. Tak je 
to u nás vymyš-
leno a počítače 
celníků to umí 
prověřit, i když ty 
pokuty asi neza-
chrání státní roz-
počet.

Ale abych ne-
byl jen u pálení: 
Slováckých slav-
ností vína a ote-
vřených památek 
v Uherském Hra-
dišti se naši vi-
naři zúčastnili 10 
vzorky vín. Vína 

Bronislava Švece a Romana Mikulčíka byla ohodnocena zlatými medailemi.
Do termínu zápisu zájezdu na přehlídku dechových hudeb v Dubňanech se při-

hlásilo málo zájemců. Protože jsme pro ně nesehnali malý autobus, tak se nakonec 
jelo velkým. Po nabídce zahrádkářům v Podolí a Míkovicích byl autobus skoro plně 
obsazen. Program byl bohatý, úroveň účinkujících výborná, počasí nám také přálo 
tak doufám, že všichni účastníci byli spokojeni. 

No a co by zahrádkáři měli v tomto měsíci dělat, je uvedeno na internetových 
stránkách Popovic a vyvěšeno i na obecních vývěskách. Tyto informace jsou aktu-
alizovány každý měsíc. J. Vratislavský

Zájezd do Dubňan na přehlídku dechových hudeb, pořádaný pro naše 
občany ZO ČZS Popovice, se vydařil.
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Slavnosti vína v Uh. Hradišti

Co vy na to? Řekněte svůj názor! 

Vyorané brambory, obírání ovoce na kvas, chladná, mlhami sem tam mléčně za-
kalená rána. To jsou známky blížícího se podzimu. A také doba Slováckých slavností 
vína v Uh. Hradišti. Ty letos připadly na sobotu 8. a neděli 9. září. A jak už je to u nás 
zvykem, hojná část obyvatel Popovic se za využití všech možných dopravních pro-
středků vydala s dychtivým očekáváním nových zážitků všeho druhu do okresního 
města. Nemohl jsem chybět. Stržen nadšením spoluobčanů, doplul jsem unášen 
proudem davu na místo, kterým procházelo defilé regionů Uherskohradišťska. Moc 
jsem toho neviděl, neboť jsa postavy co do výšky nenápadné, stál jsem za mlá-
denci, které by bral do svého středu každý basketbalový klub. Až slyše, že se blí-
ží region Dolní Poolšaví, probojoval jsem se za častého faulování kolem a přede 
mnou stojících diváků do první řady. Bylo to na poslední chvíli, zahlédl jsem naši 
paní starostku, děti z Popovjánku a kousek SPOT Slunéčko. Potom jsem byl něja-
kou vlnou tsunami, která proběhla davem, vržen do zadních vojů. I uznal jsem, že 
další mrhání silami a riskování zdraví není na místě a vydal jsem se do parku před 
Obchodní akademii, abych si zde počkal na vystoupení dětských folklorních sou-
borů našeho regionu. Slunce pálilo, kouř z udírny stojící téměř vedle podia, štípal 
do očí. Ale statečně překonav sám sebe, jsem vytrval. A pak už šlo všechno jako 
na drátku neboť na scénu vystoupila popovská starostka Jitka Nováková, oblečena 
pěkně stylově po „selsku“ a ujala se moderování programu regionu Dolní Poolša-
ví. Všechna vystoupení byla moc pěkná a musela potěšit srdce každého diváka. Já, 
coby popovský patriot, jsem byl potěšen vystoupením dětí z Popovjánku. Hlavně 
hoši zabrali. To byla, kluci, paráda! A v dětské cimbálové muzice měly zastoupení 
i Popovice. A poděkovat se patří i Spoťákům. Tak nezapomeňte. Zase za rok, v září 
2013 na Slováckých slavnostech vína v Uh. Hradišti na shledanou. Ať je nás tam ješ-
tě víc. Hlavně v průvodě.  Jindřich Kolek

Další číslo Popovských listů přináší opět malou anketu, tentokrát na aktuální téma... 
Zeptali jsme se několika občanů na následující otázky:
Pijete alkohol?
Bojíte se současné situace, spojené s nebezpečím otravy metylalkoholem?
Co budete pít na hodech?
Odpovědi byly mnohdy úsměvné a spíše nepublikovatelné. Zde je několik z nich:

Muž, 57 let, invalidní důchodce:
• Nedělaj si srandu !!!
• Nebojím, protože nikde nic neseženu. Je to úplná katastrofa! Už aby to odvolali.
• To co mně kdo naleje.

Nezletilý, účastník hodového průvodu, věk a ani nic bližšího neuvedu:
• Někdy ano, když je nějaká akce, oslava, či jiná příležitost. Ale nijak moc. Tak, aby to 

naši nepoznali.
• Nebojím. Když už si něco dáme, tak to jsou „Jelziny“, nebo něco podobného. Sem 

tam pivo. Takže nebezpečí nehrozí.
• No,  co se pije na hodech? Víno a burčák. Víno jinak nemusím, ale na hody si ho dám.

Žena, 31 let :
• Skoro vůbec. Jen vyjímečně.
• Nebojím, protože tvrdý alkohol nepiju. Mám ale spoustu známých a kamarádů 

a o ty strach mám. 
• Určitě burčák, ten mám ráda. Ale jenom trochu.

Muž, 41 let, pracující:
• Piju. A kdo né?
• Bojím, protože kdoví kolik toho bude poschováváno různě po hospodách, nebo 

v domácnostech a objeví se to, až bude klid...
• Na hody se těším tradičně na burčák. Ale jinak jsem pivař.

Muž, 68 let, důchodce:
• Nepiju, su abstinent... pitomče.
• Já nevím. Člověk si furt říká, že ho nic takového nemůže potkat. Ale když to pak čtu 

v novinách, jako ty příběhy, tak si už tak jistý nejsu.
• Na hody si dám víno. I kdyby zákaz odvolali.
To byl tedy malý průzkum o alkoholu.  Přeju všem, ať se uvidíme i po hodech.

Srandohled
Pokračování ze str. 3
Jak sem na něho přenésla celú váhu, 

kameň sa sviňa zvrtl, mně vyletěly nohy 
do luftu a už sem sa kúpala. Bolesť v noze, 
nikde nikdo a představa, že ně najdú až 
budú záplavy a přívalová vlna ně přinese 
do nejbližší dědiny. Zkusila sem si stúpnút 
- dobré je to, na nohu se postavím, aj dyž 
sem při letmém pohledu a pohmatu zjisti-
la, že budu mět nohu jak baňu a modřinu 
přes celú záď. Tož ale bezpečí svěřencú je 
přednější. Už bez strachu, že sa namočím, 
sem kameň v potoku uložila tak, aby seděl 
a děckám se nestalo to co mně. A včíl směr 
tábor. Tady do toho kopca a vyjdu mezi 
stanama, tak sme dycky chodívali... kdy-
si... Vylézla sem do půlky kopca a zjistila, 
že po chodníku, natož tak cestě, není ani 
památky a porost přede mnú je složený 
převážně z kopřiv, maliňáčí a šípáčí a já ne-
vím čeho pichlavého eště. Obhlédám to ze 
všeckých stran a zazdálo sa ně, že sem pře-
ca enom našla trochu prošláplú cestičku. 
Tož sem sa statečno vrhla vpřed. Představa, 
že sa vracám do tábora velikú oklikú mě 
popoháňala. Po asi 10 m sem zjistila, že to 
co sem považovala za prošláplů cestičku, 
byla enom fatamorgana. Budu sa asi mo-
set vrátit. Další dva kroky a fčíl to nešlo ani 
tam ani zpátky. Zaplantaná do pichláčú 
jak mucha do pavučiny, sem nevěděla les-
ti mám bečat, sakrovat lebo telefonovat 
do tábora, ať si pro mě dojdú. Děvčico, tož 
to né! Ty, stará tábornica, to mosíš zvládnút 
sama! Zaťala sem zuby a hlava nehlava si 
razila cestu do tábora. Naštěstí sem vylézla 
na lúce vedle stanů a né přímo na táboro-
vém náměstíčku, lebo pohled na mně by 
děcka nemoseli zvládnút. Doštrachala sem 
sa na ředitelnu a sípala: Zdravoťák!!! Náš 
táborový zdravoťák, byl velice šikovný oga-
ra - jak na pohled, tak na prácu. Na děcka 
byl jak med a ošetřovál kdejaký škrába-
neček. S úlevú, že už su doma a v dobrých 
rukách sem na něho pohlédla. V botách ně 
čvachtalo, ze šatú kapalo, nohu jak baňu, 
dotlučená, podřená, poškrábaná a zpo-
cená jak tela. Sjél ně pohledem od hlavy 
k patě, ze zkušenosti  profesionálního zá-
chranářa odhadl, co ně asi potkalo a začál 
.... sa chlámat jak blbý.“Kruci, nesměj sa 
a poď ně ošetřit!“ Zběžno ňa prohlédl, a dyž 
zistíl, že nejvíc utrpěla moje ego, byl s ošet-
řéním raz dva hotový: „Dej si rum!“ Když se 
o mojém dobrodružství dozvěděli ostatní 
vedúcí, jediným projevem jejich lítosti byla 
věta: „Škoda, že to nikdo nevyfotíl!“  Tož 
ale mosím říct, že děcka si bojovku užili, 
bobří hráz objevili a žádné z nich v potoku 
neskončilo. Tož to nakonec všecko dobře 
dopadlo... Tož dúfám, že máte také moc 
pěkných a veselých zpomínek z prázdnin 
a přeju nám všeckým, aby na popovské 
hody svítilo slúnko, jak o tych prázdninách.

 Vaša starostka Nováčka
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28. 7. hřiště TJ - Kapela ZZ Bar na improvizovaném podiu z návěsu 
nákladního auta opět pořádně rozjela skvělou zábavu.
 foto R. Slunečko

18.8. se otevřely brány Amfíku davům návštěvníků, kteří se přišli 
podívat na Farmářské slavnosti.

V rámci slavností uspořádalo SPOT Slunéčko tradiční Dožínky, 
kde mimo spoťáků vystoupili: soubor Botík, CM Mladý Včelaran, 
CM Rubáš a DH Komňané. foto Amfík Bukovina  

19.8. Amfík - Herci Slováckého divadla předvedli návštěvníkům 
nádherné představení Tři strážníci plné písniček a povídání 
o Jaroslavu Ježkovi.

10. 8. se na obecním úřadě uskutečnilo přijetí ročníku 1952. 
Příjemná atmosféra a dobrá nálada se nesla celým setkáním, které 
pokračovalo na Amfíku Bukovina. foto D. Kučera 

25. 8. Amfík - Popovský kontráš si mezi milovníky folkloru našel 
své stálé příznivce. Letošní ročník si částečně do své režie vzal 
Klub Štěpánů. foto: Amfík Bukovina  

Kaleidoskop událostí
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3. 9. zahajovalo na obecním úřadě a po té ve vyzdobené třídě 
svůj první školní rok 16 prvňáčků z Popovic a Podolí.
 foto L. Falešníková

8. 9. Účast na slavnostech vína v Uh. Hradišti se stala pro 
Popovjánek a SPOT Slunéčko, včetně některých členů hodové 
chasy, milou tradicí. 

Prezentace Mikroregionu Dolní Poolšaví v parku před Obchodní 
akademií byla v režii naší obce: kulisy, Potomákovo muzeum 
i sestavení a moderování celého programu. foto Z. Vlková

Hodová chasa se pilně připravuje na blížící se největší svátek 
v obci – Slovácké hody s právem. I letos dodrží pořádající 
Spoťáci tradici – v čele průvodu půjdou dva stárkovské páry.

Tento den zahájila po prázdninách provoz také mateřská škola, 
kde je pro tento školní rok přihlášeno 34 dětí. foto M. Vaňková

Hodové pásmo „Chvála vínu“ se nacvičuje na sále, na hřišti 
i v Hospodě u Stašků. Tak ať to všechno klapne! Foto Z. Bičanová

Kaleidoskop událostí
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„Olšava ví svoje“ s podtitulem „Zapo-
menuté příběhy z břehů kdysi slavné 
řeky“ je název nové knihy uherskohra-
dišťského autora, někdejšího novináře 
a šéfredaktora Slováckých novin Jiřího 
Jilíka. Autor v duchu podtitulu píše o již 
zapomenutých událostech, které se 
odehrály v povodí Olšavy mezi Uher-
ským Hradištěm a Uherským Brodem. 
Kniha má dvaadvacet kapitol a z každé 
z nich se čtenář dozvídá něco zajíma-
vého. Kupříkladu o hrobech sv. Meto-
děje a velkomoravského krále Svato-
pluka na sadské výšině, o Kunovicích, 
které se podle některých středověkých 
pramenů po zániku velkomoravského 
centra Veligradu staly sídlem morav-
ských biskupů, o mohylovém pohře-
bišti v Hlubočku, o bitvě na Luckém 
poli, které znal kronikář Kosmas a z níž 
vzešel znak mlynářského cechu, o mar-
ně hledaném pokladu Attilově ve Vele-
tinách, ale nalezeném úžasném bron-
zovém pokladu v Drslavicích, o Cyrilu 
a Metoději, kteří přišli do Moravy Poolšavím a občerstvili se ve studánce Cyrilome-
todějce pod Oborou u Veletin. Také o naší obci autor vypráví, jednak v souvislosti se 
studánkou Rusovo koleno, jednak v souvislosti s obdobím vpádů bočkajovců v 17. 
století. Čtenáři si připomenou také významnou osobnost našeho regionu Štěpána 
Potomáka, zakladatele muzea krojů. Autor nebere v potaz pouze historické prame-
ny. „I to, co se vypravovalo, lidová slovesnost, vyprávěnky, pověsti – i to jsou prame-
ny. Ne sice vždy našeho vědění, ale našeho citu, říká a dodává, že knihu doplňují 
archivní snímky a fotografie Jaroslava Strnada. Knížka vyjde před Vánocemi.

O autorovi:
Jiří Jilík se narodil v Praze (1945), ale 

dětství, školní léta a část života prožil 
v Kunovicích. Jeho otcem byl umělec-
ký knihař a regionální spisovatel Fanek 
Jilík, podle jehož románu Komu se ze-
lení byl natočen film O Moravské zemi. 
Jiří Jilík působil jako učitel ve Vlčnově, 
poté jako novinář a publicista v regi-
onálním tisku i jako scénárista filmů 
pro děti a dokumentárních filmů (Pět-
ka s hvězdičkou, Poklad rytíře Miloty, 
Jízda králů, Terezské údolí, Z kraje pod 
Buchlovem). Je autorem více než dvou 
desítek knih zejména v žánru literatu-
ry faktu. Za novinářskou tvorbu třikrát 
získal hlavní cenu PRIX NON PEREANT 
v prestižní celostátní novinářské soutě-
ži Média na pomoc památkám (2003, 
2006, 2010). Ocenění za knihy: regi-
onální cena Miroslava Ivanova za Zá-
hadnou jízdu králů (2007), táž cena v r. 
2008 za knihu Lékárna u Zlaté koruny, 
čestné uznání v soutěži za knihu Jdu 
Slováckém krásným I v mezinárodní 
literární soutěži o cenu Egona Ervina 
Kische (2008) a čestné uznání v soutěži 
o cenu Miroslava Ivanova za knihu Jdu 
Slováckem krásným II (2011).

O Popovicích v nové knize Jiřího Jilíka
Ahojte děcka! Nudíte se a ste furt zavře-

ní doma? Chcete se zabavit a zažit trochu 
té srandy? Chcete se odreagovat od učení? 
Chcete si najít nové kámoše? Kluci, chce-
te se naučit trochu tančit, abyste holkám 
nepošlapali nohy? Holky, chcete zpívat 
ve sborku? Potom je tu pro Vás Popovjá-
nek!  Naučíte se tančit, zpívat, najdete si 
nové kamarády, zažijete hodně srandy 
a budete mět zajímavý koníček.  U nás se 
teda rozhodně nudit nebudete! Popovjá-
nek je taneční soubor založený už v roce 
1995. Je rozdělený na dvě skupiny: 1.sku-
pina pro děcka od 5 do 9 roků a 2. skupi-
na je pro děcka od 10 do 15 roků. Zkouš-
ky souboru máme každá pátek: mladší 
od 16 do 17 hodin a starší od 17 do 18ho-
din. Popovjánek vystupuje na různých 
akcích, nejen v Popovicích. Každoročně 
(teda než vedoucí ztratí nervy) jezdívá-
me na souborové soustředění a na letní 
tábor. Zveme Vás, abyste se za nama při-
šli podívat, ale nejlepší by bylo, kdybyste 
se k nám přidali. Moc se na vás těšíme! 
 Děvčice z Popovjánku

Automobilový sport v České republice 
má každoročně jeden z vrcholů ve Zlíně. 
Tradičně se zde koná Barum Rally, nebo 
chcete-li  „Barumka“.  Tato akce vyžadu-
je spolupráci mnoha organizátorů, spo-
lečností a firem, kteří společně přispívají 
k tomu, že se tato sportovní událost může 
rok co rok objevovat v kalendáři  automo-
bilových závodů.  Jednou z firem podíle-
jících se na organizaci tohoto motoristic-
kého  podniku, je i firma „ Přesné odlitky“  
z Popovic. Rodina Dědkova už několik let 
dodává pro závodníky a také čestné hosty 
pamětní medaile.  Letos jich odlili na 250 
kusů.Tyto bronzové placky jsou malou 
připomínkou úspěchu této firmy. A pro 
nás „Popovjany“  dalším důkazem, že jsou 
mezi námi lidé, kteří se dokáží ve svém 
oboru  prosadit daleko za hranicemi naší 
obce. Přejme majitelům i všem zaměst-
nancům firmy hodně pracovních úspěchů.

Neseďte doma!

Medaile pro Barum Rally 

Krásná - zatím nezregulovaná - část řeky Olšavy.

Spisovatel, publicista, novinář a folklorista Jiří Jilík.
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Zpráva o dožínkových slavnostech, aneb jak praví klasik 
„Málo je nás dobrých a ještě ubýváme…:-)“

Když jsme v loňském roce připravovali 
plán akcí na rok 2012, bylo naší vizí ob-
novit v Popovicích další z událostí, která 
byla v minulosti nedílnou součástí živo-
ta v obci. Volba padla na dožínkové slav-
nosti, které se v Popovicích naposled 
uskutečnily v 60. letech minulého stole-
tí, z části pak byla tato tradice obnovena 
v roce 2010 v rámci akce Den obce.

To jsme ale nevěděli, jak bude rok 
2012 existenčně a provozně náročný pro 
celé naše sdružení. Začalo to už v úno-
ru, kdy jedna nejmenovaná členka zcela 
nedisciplinovaně vyměnila povinnos-
ti na krojovém plese za pohodlí lůžka 
na porodním sále. Další ztráta, která mu-
sela vyděsit případné zájemce o kontro-
lu našeho účetnictví, přišla v březnu, kdy 
naše účetní Marcelka frnkla na zbytek 
roku na zkušenou do Velké Británie. Mu-
sím říct, že tato ztráta byla opravdu citel-
ná, jelikož Marcelka byla, a my doufáme, 
že zase bude, šedou eminencí sdružení. 
Bez jejích přesných údajů o ekonomické 
stránce každé akce jsme téměř nemohli 
přežít. V té době nám svitla naděje v po-
době nové členky Zuzky Bičanové, jejíž 
hvězda naštěstí stále stoupá! Nicméně 
přišel duben, kdy jsme přišli o dalšího 
člena, Laďu, který vyměnil povinnosti 
spoťácké za povinnosti manželské. Další 
masakr pokračoval i v následujících mě-
sících, kdy už tak prořídlé řady spoťáků 
na čas opustila Renča, která po úspěš-

ném ukončení vysokoškolského studia 
odjela podpořit Marcelku do cizích kra-
jů. Doufáme, že nám tam holky aspoň 
udělaly pořádnou reklamu a přivezou 
nějaké ty libry na přilepšenou! Taktéž 
slečny Novákovy v tomto období bo-
jovaly o své místo na vysokoškolském 
slunci. Díky nim jsme dnes chytřejší 
třeba o takové poznatky, jako například 
jak se znakovou řečí ukáže pivo v přípa-
dě Radečky nebo jak se latinsky řekne 
chmel v případě Peti. Jsou to holt holky 
šikovné a do života praktické.

No a tak si představte tu zbylou hrstku 
statečných, jejímž úkolem bylo zorga-
nizovat zcela nový typ akce – Popovské 
dožínky. Naštěstí nás zachránil náš an-
děl strážný, který přebývá na místním 
obecním úřadě a jmenuje se Jitka. Díky 
ní, obecnímu zastupitelstvu, organizaci 
Park Tři věže a podpoře o.s. Amfík Buko-
vina se 18. 8. 2012 v 10.00 hod. otevřely 
brány dožínkových a farmářských slav-
ností, v rámci kterých jste v Popovicích 
mohli zažít nebývalé, i když trochu ne-
klasické dožínky. Ale kde se vám poda-
ří na jednom místě spatřit pohádkové 
bytosti, vyzkoušet si život našich pravě-
kých předků, zhlédnout ukázky tanců 
severoamerických indiánů na jedné stra-
ně a na straně druhé zažít tradiční dožín-
kový průvod, v čele s hospodářem a ce-
lou chasou, který byl završen původním 
říkáním ženců, dochovaným díky rodině 

Potomákové ze 40. let minulého století 
a pomyslným předáním úrody hospodá-
ři a hospodyni (jakože ty proslovy byly 
převzaté tak, jak se v minulosti skuteč-
ně odehrály)…..a pomyslným předáním 
úrody hospodáři a hospodyni. Program 
pak doplnilo vystoupení Popovjánku, 
TS Botík, CM Mladý Včelaran, CM Rubáš, 
DH Komňané. Co více říci ke shrnutí této 
akce. Co se týče rozmanitosti, myslím si, 
že tato akce nemá obdoby, naopak nut-
no dodat, že ne vše se povedlo tak, jak 
by si pořadatelé přáli. Ale to už tak bývá.

Jedna velká akce je za námi a další vel-
ká akce, kterou hody beze sporu jsou, 
před námi. Ze spoťáků se už zase kouří. 
I když máme v Popovicích množství pří-
vrženců, zejména z členů hodové chasy, 
z nichž mnozí jsou ochotni takřka kdy-
koliv vypomoct, dobrých lidí, kteří se ne-
bojí přiložit ruku k dílu, obětovat trochu 
volného času, není nikdy dost. Do konce 
roku 2012 zbývají tři měsíce a my jen 
doufáme, že žádné úbytky nás už nepo-
stihnou. Naopak, těšíme se na kohokoliv 
z vás, komu není lhostejný kulturní život 
v Popovicích! V případě zájmu oslovte 
prosím kteréhokoliv člena SPOTu. I když 
tady máme amfík a přehršel různých 
akcí, ty tradiční, jako jsou hody, krojový 
ples, jarmark a mnohé další jsou přece 
jen ozdobou našich každodenních ži-
votů a měli bychom si je více hýčkat… 
 Kristýna Tomalová

V minulém čísle tohoto zpravodaje 
jsem se snažila pobídnout rodiče, aby 
si více všímali, jak tráví volný čas jejich 
děti. Aby je poučili o tom, co je to van-
dalismus a co se považuje za nevhodné 
chování porušující právní či společenská 
pravidla. Snad si rodičové vzali výzvu 
k srdci, snad jen nižší frekvenci „nájez-
dů malých raubířů“ zapříčinilo zahájení 
školního roku. Ať je to tak či jinak, mu-
sím se k tomuto tématu vrátit ještě jed-
nou... A tentokrát bych chtěla, s trochou 
nadsázky, poprosit děti, aby si všímaly, 
jak se jejich rodiče chovají a jestli jim 
jdou dobrým příkladem. Opravdu jsem 
otázku nadsadila, ale na druhou stra-
nu... Na děti je možnost ještě výchov-
ně působit, ale co s těmi podstatně 
staršími ročníky? O volně pobíhajících 
psech, ničících výsadbu i vzhled obce 
se mi nechce už ani mluvit, ne tak psát. 
O vyvážení odpadu mimo určená místa, 
do lesa či do příkopů u cesty jsme psali 

nesčetněkrát. O odhozených papírech, 
plastových i skleněných lahví jak to 
komu „odpadne od ruky“ také. O ničení 
společného majetku (za což můžeme 
považovat také parkování na chodní-
cích) nebo poškozování vegetace v par-
cích i v lese se také mluví stále dokola. 
Bohužel, někteří to zřejmě berou tak, 
že pokud je něco společné, společně 
to můžeme budovat a také ničit. Niče-
ní a poškozování soukromého majetku 
už bychom ale tak na lehkou váhu brát 
neměli. Pokud se někdo stará o to, aby 
měl před domem čisto, pěkně vysazený 
trávník či květiny, přispívá tím k celkové-
mu vzhledu obce a vynakládá na to své 
síly a také nemalé finanční prostředky. 
Proč by měl trpět, že někteří naši spo-
luobčané bezohledně jeho dílo ničí. 
Jedná se zejména o parkování u škol-
ky, kam rodiče vozí své děti, a i když je 
v těsné blízkosti parkoviště, nechávají 
ho bez povšimnutí a parkují u soused-

ních domů a šlapou po upravených 
předzahrádkách.  Věru, pěkný příklad 
jejich dětem. Dalším takovým problé-
mem je vniknutí na soukromý pozemek 
bez vědomí vlastníka. Takto napsáno to 
zní dost tvrdě, ale jak jinak klasifikovat 
to, že bezohledně vlezu někomu do za-
hrady, abych si tam nasbíral ovoce, byť 
napadalo k sousedovi z mého stromu, 
nebo si přes plot přelezu pro míč, kte-
rý v zápalu hry přeletěl k sousedům? Co 
na tom, že při tom ničím plot – tedy sou-
kromý majetek. Tyto všechny uvedené 
příklady jsou daleko za hranicí toleran-
ce a ohleduplnosti ke společnosti i jed-
notlivcům a bohužel, týkají se „rozum-
ných dospělých“. Prosím, zamysleme se 
nad svým jednáním a zvažme, jestli to, 
co konáme, bychom my sami vůči své 
osobě a svému majetku tolerovali. Cho-
vejme se tak, abychom mladší generaci 
mohli dobrým příkladem vychovávat 
a ne být vychováváni. jn

Vandalismus II. aneb Víte, čím a jak se baví Vaši rodiče?
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V letech 1948 až 1989 se v kinech 
hrály pouze dva horory: Psycho a Ptá-
ci, klasika žánru Alfréda Hitchcocka. 
Do hororů by se mohly snad ještě zařa-
dit filmy jako Spalovač mrtvol, Upír z Fe-
ratu, Jáma a kyvadlo či pohádka Kráska 
a zvíře.  A to bylo tak všechno. Více se 
z tohoto žánru v našich kinech nehrálo. 
Proto na konci osmdesátých let si zná-
mí navzájem půjčovali nekvalitní pirát-
ské kopie hororů a tyto filmy ve velmi 
špatné kvalitě si přehrávali na videu.  To 
byla jediná možnost seznámit se s tím-
to žánrem. Byl to velmi nedostatkový 
žánr, což dnešní generace ani nedoká-
že pochopit, kdy na rozdíl od minulosti 
máme horory neustále, a to nejen v kině 
či televizi.  A právě žánrem hororu se v tu 
dobu proslavila Popovská Osvětová be-
seda.  Promítalo se z 16 mm filmových 
kopií, kde výběr nebyl tak velký, protože 
zajímavější a větší nabídka filmů byla jen 
na 35 mm kopiích. Promítání probíhalo 
jednou týdně v přístavbě školy po celý 
rok kromě letních prázdnin v červenci 
a srpnu. Výběr filmů jsem si vzal na sta-
rosti já a k tomu ještě propagaci filmů, 
tedy texty do místního rozhlasu a infor-
mace ve skříňkách. Jarda Brabec a Laďa 

Myslík se starali o technickou stránku 
věci tj. vyzvednutí filmů na vlakovém 
nádraží, jejich odpromítání, přetočení 
zpět na kotouče a odeslání z vlakového 
nádraží. S odstupem času můžeme říci, 
že popovské kino mělo svůj okruh divá-
ků a na vesnici takové velikosti i velmi 
slušnou návštěvnost. Vesnická kina to 
neměla jednoduché a jedinou výjimkou 
byly Polešovice, které měly přes víno vel-
mi dobré vztahy s umělci a často tak hrá-
ly v předpremiéře spoustu nových filmů 
a to ještě dříve, než se film hrál v Praze. 
Pro širokou veřejnost bylo proto velkým 
překvapením, že Popovice byly první 
v okrese, které hrály polský horor Vlčice. 
Když jsem zjistil, že má jít do kin žánr ho-
roru, tak jsem se snažil zajistit jeho pro-
mítání. Protože se jednalo o polský film, 
tak unikl pozornosti ostatním, kdy všich-
ni se v tu dobu zajímali hlavně o filmy 
ze západu či české filmy. Podle obsahu 
se dalo předpokládat, že by se divákům 
film mohl líbit. Popovice tak byly první 
kino v okrese, které tento snímek mělo 
na programu. Jakmile jsme začali s pro-
pagací, že budeme promítat tento horor, 
začal být o film velký zájem. Přesto i nás 
velmi mile překvapilo, když jsme v den 

promítání šli nahoru po železném scho-
dišti do přístavby školy, abychom prodá-
vali lístky, že jsem se museli doslova pro-
dírat davem lidí, kteří stáli na schodech 
a bránili průchodu. Takovou návštěvu 
jsem nečekali. Byla tak velká, že dvojná-
sobně překračovala kapacitu kina. Proto 
Jarda Brabec vystoupil a navrhl ctěným 
návštěvníkům, že vzhledem k obrovské-
mu zájmu a malé kapacitě se bude pro-
mítat ještě jedno mimořádné  představe-
ní a to ve 22 hod. Zároveň vyzval diváky, 
kteří se do kina nevejdou a mají o film 
zájem, nechť se jdou občerstvit do Re-
staurace u Stašků a přijdou na noční 
představení. A skutečně, skupina kolem 
padesáti lidí této nabídky využila a  při-
šla. Byla teplá červnová noc, takže okna 
přístavby byla otevřená a promítalo se. 
Jarda, při opakovaném promítání už 
věděl, kde jsou vypjaté napínavé scény 
a tam přidával na maximální hlasitosti, 
aby si diváci přišli na své. Tak vlčice hlasi-
tě vyla v Popovicích v pozdních nočních 
hodinách a všichni byli spokojeni.. Ano, 
je na co vzpomínat. Dnešní mladá gene-
race zasažená nejmodernější technikou 
takové zážitky asi už mít nebude.

 Zdeněk Sochorec

Psal se rok 1571. Bylo právě 7. října. 
U Lepanta se schylovalo k velké ná-
mořní bitvě. Proti velké turecké pře-
sile stála papežská armáda pod vede-
ním Dona Juana Rakouského.

Již tisíc let sténalo západní křesťan-
ství pod velmocí saracénů a turků. 
A tak křesťané museli hledat sílu pro 
záchranu života a víry, v naléhavých 
prosbách k Panně Marii, motlitbou rů-
žence. Papežská armáda v bitvě nako-
nec zničila tureckou přesilu a jednou 
provždy odstranila ohrožení z moře. 
Toto vítězství křesťanů je právem 
připisováno Panně Marii Růžencové. 
Na památku vítězství nad Turky bylo 
slavení této liturgie zavedeno již v ná-
sledujícím roce 1572 a od roku 1573 
bylo slavení přeloženo na první říjno-
vou neděli.

Pojďme však hledat ještě další sou-
vislosti, spojené s parcelou č. 98/2, 
která má v obci svou vlastní a zajíma-
vou historii. Na tomto místě stávala 
první kaplička Horních Popovic. Byla 
zasvěcena sv. Floriánu. V roce 1851 
byla zbourána a na stejném místě byl 
postaven kostelík, rovněž zasvěcený 

sv. Floriánu. Proč právě sv. Florián? 
Je to patron, který chrání obec před 
požáry. Obyvatelé měli v paměti vel-
ké požáry z roku 1669, kdy byla celá 
obec vypálena, v roce 1683 jen čás-
tečně. Jeden z obrazů sv. Floriána je 
zachován a je zavěšen v našem kos-
tele. Dále je třeba zmínit i další důle-
žitou historickou událost Popovic. Fa-
rou obec původně náležela do Derfle 
(Sadů). V Popovicích byla fara zřízena 

v roce 1913, kdy došlo k vyfaření ze 
Sadů. Kostelík se stal farním koste-
lem. Jako farní kostel byl zasvěcen 
Panně Marii Růžencové. Dokládají to 
i dobové fotografie interiéru kostela 
z období roku 1913. Obraz, který byl 
umístěn na hlavním oltáři je zacho-
ván až do dnešních dnů a je zavěšen 
v kostele na kůru. 

Píše se rok 1937 a na parcele č. 98/2 
dochází k další historické události.

O tom Popovském hororu

Proč slavíme v Popovicích hody na první říjnovou neděli?
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Proč slavíme v Popovicích hody na první říjnovou neděli?

Z kroniky obce - Rok 1948
Dokončení z druhého čísla
Konopí a len se téměř již nevyskytují.
Zvířena zdejší nevykazuje zvláštností. 

Obvyklé druhy dobytka až na ovce, z les-
ní zvěře zastupují pozornosti bažanti, 
sem tam ulovena jest liška a jako vzác-
nosti i jezevec. Podnebí naší obce vyka-
zuje převahu severního větru a jest zdra-
votně příznivé.

Vzhled obce
Obec položena na svahu kopce, jest 

dobře viditelná od jihozápadu, dominuje 
jí škola a nad ní kostel v dolní části obce, 
uprostřed návsi. Domů jest 277. Domy 
na návsi jsou většinou již městského 
typu, poněvadž v obci jest mnoho zed-
níků a fasádníků. Venkovského rázu jim 
dodávají jen průjezdní vysoká vrata. Hos-
podářské budovy jsou většinou umístně-
ny vzadu za obytným stavením a ani tam, 
kde jsou více vpřed, již hnojůvka není bez 
užitku vypouštěna na náves jako před 20 
lety. Význačnějších budov až na oprave-
nou školu, moderně stavený kostel a ně-
kolik pěkně upravených selských stavení 
tu není.  Celkový vzhled obce jest čistý 
a příznivý na první pohled a stále se zve-
lebuje.

Jména částí obce: 
Havale, Klince, Za branků, Na díloch, 

Javorovská, Záhumní, Podčupy, Mezi-
mostí.  Nejsou tak četná jako jména pol-
ních tratí: Petrůvky,Padělky, Kříby, Malé 
louky, Velké louky, Kopečky, Zážlebí, 
Stará hora, Havale, Nad a Podvinohrady, 
Úzké, Široké, Jamné., Lipské, Kučovanky, 
Milonické, Hlavinky, Klince, Sedlcké, Nivy, 
Díly, Nadrybničí, Bukovina a Kobylec.

Obyvatelstvo
Obyvatelstvo obce Popovic čítá 1136 

duší. Všichni jsou národnosti české, skoro 
všichni náboženství římsko katolického. 
Politické rozvrstvení dělí je na  čsl. stranu 
lidovou a komunistickou. Příslušníků ji-
ných dnes až na mizivé výjimky. Zaměst-
náním obyvatel je ponejvíce zeměděl-
ství, jímž se částečně živí druhá početná 
složka, dělnictvo tovární, stavební a živ-
nostníci.Není zde skoro úředníků, učite-

lé  jsou čtyři a jeden kněz.Vymizel stav 
obecních chudých. Ze starých zvyků li-
dových uchovaly se: babkování, pucová-
ní bot na Nový rok a o svatbách, chození 
dětí s „májků“ na Velikonoce, šlahačka, 
holení mužů při svatbách ženami, po-
dávání bot a umývání chlapců na Štěpá-
na. Místní slovácké nářečí nemá mnoho 
zvláštností a jedině záměna l za u „byu“ 
místo „byl“ odlišuje od spisovné mluvy. 
Zdejší lid strojí se buďto „po kunovsku“ 
nebo „po mařatsku“. Starší udržují krok 
kunovský, mladší mají v oblibě mařat-
ský. Celkově možno pozorovati odklon 
od kroje slováckého k městskému. Ma-
jetkové poměry jsou v rodinách různé 
dle množství půdy a dle počtu a stáří 
dětí. Větší sedláci se živí slušně, stejně ti 
měnší zemědělci, které mají dospělejší 
děti v továrnách s možností výdělku, ne 
snad vysokého, ale pravidelného. Kde 
je více dětí dosud mladých, je situace 
méně příznivá.

Z významných osobností jsou tu: 
mezi staršími Potomák Štěpán, povo-

láním pekař, jinak znalec našeho kroje, 
široko daleko známý výrobou ozdob 
ke krojům, věnců, výšivky a součástky 
krojů. Znalostmi v chorobách a léčení 
dobytka, jakož i v ovocnářství vyniká 
František Šilhavík, zasloužilý straník KSČ. 
Mezi mladými dobrý zvuk má jméno 
studujícího Josefa Štěrby. Velmi čestně 
umístnil se v hudebních závodech stře-
doškoláků, jest vedoucím SČM a velmi 
dobrý nacvičovatel zpěváckého krouž-
ku. Nejstarší osobou jest babička Vla-
chynská Anna, dnes 84 letá.

Správa obce
Správu obce vedl MNV v tomto složení:
Májíček Jiří, předseda
Kaluža František, místopředseda
Potomák Antonín, předseda finanční ko-
mise
Glac Josef, učitel, kulturní referent
Vlčnovský Jan, Žák František, Junaštík 
Alois, Tichoň Antonín, Bureš Antonín, 
Vlachynský Ludvík, Kryštof Jaroslav, 
Švec František, Křapa Josef, Potomák 

Antonín, Paška Florián, Macháček Jaro-
slav, Vlachynský František, Stašek Jan, 
Havlíček Antonín.

Obec vlastní pozemky, budovu radni-
ce, budovu školní a kino. Z pozemků jest 
62 ha lesa, zv. Bukovina, jenž obci umož-
ňuje  svým výnosem snadnější a lepší 
finanční hospodaření proti jiným obcím. 
Obec nečinila výpujčky jako v minulém 
roku a díky příjmům z obecních pozem-
ků rozpočty skončily tak, jak u řádné 
obce skončiti mají, totiž bez schodků.

V politickém životě obce uplatňova-
ly se hlavně 2 strany: Čsl. strana lidová 
a KSČ. Do leva směřující politický vývoj 
zatlačil do pozadí stranu lidovou, jež 
hrála dosud vedoucí roli v obci a k moci 
přivedl znovu a trvale komunistickou, 
jež získala většinu voličů. Poměr hlasů 
696:28 mluvil zřetelně pro změnu vede-
ní obce.

Hospodářství
Zemědělský život naší obce nejlépe 

vyjadřují čísla:
celková výměra pozemků do: počet zemědělců

	 1/2	ha	 41
	 1	ha	 49
	 2	ha	 78
	 5	ha	 91
	 10	ha	 20
	 20	ha	 2
 

Stav hospodářských zvířat:
koně	 64	
hovězí	dobytek	 367
vepřový	dobytek	 562
kozy	 193
slepice	 1735
husy	 20
kachny	 7
Je-li orná půda a dobytek základem 

zemědělství, jest počet traktorů mě-
řítkem hospodářské vyspělosti obce 
a na tomto úseku má obec ještě co do-
háněti. V obci je 1 družstevní a 2 soukro-
mé traktory. Další zvýšení tohoto malé-
ho počtu  záleží na okolnostech, ale jest 
zcela jistě očekáváno.

 Dokončení příště

Starý kostel je zbourán a na jeho 
místě je postaven kostel nový a 3. říj-
na 1937 je zasvěcen Panně Marii Rů-
žencové. Hody císařské, nařízené císa-
řem Josefem II. byly již dávno zrušeny 
a začaly se opět slavit hody na počest 
světce, který byl patronem v obci 
a jemuž byl zasvěcen místní kostel. 
A to je v našem případě první říjnová 
neděle. A zde již můžeme putování 
časem ukončit. U poslání hodů sa-
motných však ještě chvíli zůstaneme. 

Rovněž v dřívějších dobách to bylo 
vždy velkým svátkem a společenskou 
událostí obce. I při svých těžkých ži-
votních osudech si dovedli lidé uhá-
jit právo na radost, společenský život 
a veselí. Vzpomeňme však i na ty, kte-
ří stáli u zrodu místních tradic a zvy-
ků. Jedním z nich byl i Štěpán Poto-
mák, který svoje zájmy spojil s láskou 
k lidskému společenství. Jeho práce 
a úsilí nebyly marné. Muzeum krojů, 
které vybudoval, má své nezastupi-

telné místo i v současné době a velmi 
napomáhá při udržování lidových tra-
dic v obci. Díváme se na krásný krojo-
vý průvod. Za touto nevšední krásou 
je však ukryto i hodně lidské práce 
na přípravě krojů, mnoho hodin ná-
cviků a bezpočet hodin, věnovaných 
organizátorské práci. 

V Popovicích lidové zvyky žijí a věř-
me tomu, že tomu tak bude i v bu-
doucnu. Zdeněk Kočíř, komise pro

 historii a pamětihodnosti 
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Společenská kronika naší obce
50 let
Bičanová Dagmar 152
Šestáková Jarmila 3
Hubáček Jaroslav 53
Andrýsek Libor 224
Vlk Antonín 66
Píšťková Hana 87
Machala Bohumil 372

60 let
Nevařil Antonín 292
Křiváková Marie 50
Brázdová Yveta 61
Červenák Jiří 342
Šimková Marie 49
Šimek Ladislav  49

75 let
Ševčíková Jiřina 118

80 let
Staňková Marie 43
Rybnikářová Marie 217
Šnajdarová Anna 307
Nováková Marie 350

81 let
Bičanová Kristina 152
Stašek Zdeněk 300

83 let
Malinová Marie 49

84 let
Malinová Rosalie 39
Rosíková Marie 202

86 let
Hráčková Anna 163

88 let
Mikulcová Františka 297

89 let
Habartová Anastázie 209

Narození
Bičanová Viktorie 191

Rozloučili jsme se
9. 9. Šáchová Marie 89 let, čp. 211

V případě, že si nepřejete být zveřejnění v naší 
společenské kronice, oznamte to, prosím, sociální 
komisi nejpozději do 31. října 2012.  

Všem občanům, kteří v průběhu měsíců srpen – říjen 2012 oslaví či již oslavili svá životní 
jubilea, srdečně blahopřejeme. 

Základní třída sk. A

1. kolo Popovice - Mistřice 4:2 branky: Šácha 2, Hladný, Tetera

2. kolo Medlovice - Popovice 1:5 branky: Tetera 4, Prajza

3. kolo Popovice - Nedakonice „B“ 4:1 branky:  Musil, Tetera, 
    Omelka, Mimránek

4. kolo Jankovice - Popovice 6:0 

5. kolo Popovice - Vážany 2:1 branky: Prajza, Hladný

6. kolo Popovice - Topolná 8:3 branky: Omelka 3, 
    Mikulčík R. 2, Hladný, Tetera, Mikulčík L.

7. kolo Jalubí B - Popovice 2:5 branky: Tetera 2, Musil, Šácha, vlastní 

8. kolo Popovice - O.N.Ves B  8 : 1 Omelka 4, Šácha 2, Mimránek 2

Tabulka po 8. kole

1. Popovice 35 : 17 21
2. Jankovice 47 : 21 19
3. Mistřice 28 : 15 18
4. Slov.-Vážany 21 : 9 18
5. Bílovice 12 : 5 17
6. Nedakonice B 29 : 18 15
7. Topolná 27 : 28 10
8. Tučapy 16 : 18 10
9. Uh. Ostroh B 14 : 17 10
10. O. N. Ves B 22 : 29 7
11. Medlovice 16 : 30 7
12. Babice 16 : 21 6
13. Podolí 13 : 30 4
14. Jalubí  7 : 45 0

TJ Popovice - muži, sezóna 2012/2013
Před začátkem nové fotbalové sezóny  2012/2013 jsme si 

vzhledem k plánované reorganizaci, kdy budou vytvořeny 
dvě skupiny okresní soutěže, a tudíž ze základní třídy postu-
puje prvních pět mužstev, nemohli dát jiný cíl než postup. 
Kádr mužstva z loňské sezóny nikdo neopustil, naopak se 
vrátil z angažmá ve Slavkově Jirka Omelka a z Podolí jsme 
získali na roční hostování Martina Kryštofa a Jana Kadlčíka. 
V týmu tak máme 23 hráčů, kteří můžou zasáhnout do pod-
zimních bojů. Ročník začal pohárem OFS, doma jsme po-
razili Strání „B“ 3:1, o týden později ve 2. kole na Březové 
skončil zápas prohrou 1:0 a ta znamenala stop pro tento 
pohárový rok.  

Základní třída sk. A, do které jsme byli vylosováni, odstar-
tovala 12. 8. 2012 a hned v prvním kole nás čekalo derby 
s Mistřicemi, výhra 4:2 znamenala dobrý vstup, to se pro-
jevilo i v zápase v Medlovicích vítězstvím 1:5. Další domácí 

zápas s Nedakonicemi opět byl v naší režii a vítězství 4:1 
mohlo být mnohem vyšší, ale nedokázali jsme proměnit 
ani ty nejvyloženější šance. Trest za naši lehkovážnost při-
šel v následujícím utkání v Jankovicích, kdy jsme utrpěli 
potupnou prohru 6:0. Zápas doma s Vážanama, týmem, 
který dosud neokusil hořkost prohry, začal velmi smolně, 
když se hned v úvodu utkání po nezaviněném střetu zra-
nil Libor Haluza a musel být převezen do nemocnice, kde 
následné vyšetření ukázalo zlomeninu obou bércových 
kostí. Všichni přejeme Liborovi brzké uzdravení, aby mohl 
co nejdříve opět vychutnávat radost z fotbalu. Ve vyrov-
naném utkání jsme vítězství 2:1 strhli na svoji stranu až 
v závěru utkání brankou z penalty. Následující zápas při-
jela ambiciózní Topolná, výhra 8:3 ukázala, kdo je doma 
pánem, a že z Popovic si body jen tak někdo neodveze. 
 P. Tureček


